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«Ο Σημίτηβ είναι ο νεκροθάφτη
Ο ΜανώΗης ΓΗέζος μ ιΜ  στην «II» για  ιη ν  ανατροπή της απόφασης για  το Δίστομο και για τον ρόήο που

γραφεί
ο ΠΠΡΓΟΣ 
ΛΙΑΝΗΣ

Γαλήνιο ανοιξιάτικο απόβραδο, 
πνιγμένο στις μυρωδιές απ' τις 
ανθισμένες λεμονιές. Διαβαίνω 

το κατώφλι της μονοκατοικίαςτου Μα
νώλη Γλέζου στο Νέο Ψυχικό.

Ανοίγει π Τζώρτζια, φίλη δημοσιο
γράφος από τα παλιά. Η Τζώρτζια με 
την ιώβεια καρτερικότητα στο πρόσω
πο και την κρυστάλλινη ειλικρίνεια στο 
βλέμμα. Ο θρύλος στο γραφείο του. 
Μπροστά από 'ναν τοίχο γεμάτο βι
βλία. Το δωμάτιο γεμάτο πίνακες. Οι πί
νακες αυστηροί, γεμάτοι ιστορίες. Αυ
τός «Είναι ο αδελφός μου ο Νίκος. Τον 
εκτέλεσαν οι Γερμανοί, 19 χρονώ παι
δί, στις 10 του Μάη, με άλλους92 στην 
Καισαριανή. Τον πίνακα τον ζωγράφι
σε ο Γερμανός Κλάους Φάιφερ. Βρή
κε μια φωτογραφία του Νίκου, τον ζω
γράφισε και ήρθε και μου τον χάρισε 
στη Νάξο...».

Τα γαλάζια μάτια λαμπυρίζουν. Μια 
άχνη τρεμάμενη τα σκεπάζει για λί
γο. Τι παράξενο! Ολα σ' αυτό το σπίτι 
μοιάζουν με γερμένες σημαίες κι αυ
τός ο άντρας ωραίος ως Ελληνας στα 
20 του χρόνια κατέβασε τη γερμανική 
σημαία από την Ακρόπολη αφήνοντας 
άναυδη την Ευρώπη, που γονάτιζε κά
τω από την μπότα του Χίτλερ.

Τ ο  χρέοβ μαβ
Οι συνωμοτικές σιωπές στο δωμάτιο 
τονίζουν τη λεόντεια όψη του γέροντα. 
Αστράφτει και βροντάει μιλώντας για 
τις γερμανικές οφειλές. Στην ουσία, μι
λούσε για την Ελλάδα και τους Ελληνες 
τρεις ολόκληρες ώρες. Ο θρύλος μοιά
ζει να θέλει να ξοφλήσει το χρέος μας. 
Ολο και κάτι θα χρωστάμε όλοι μας... 
Μοιάζει να θέλει να ξοφλήσει τα χρέη 
ανθρώπων και αιώνων. Ανάρμοστο να 
ζει έναςτέτοιοςάντραςανάμεσα σετρία 
εκατομμύρια απογοητευμένουςηολίτες. 
Εξω η παρακμή μιαςεποχής. Παφλάζει 
στο στενό, στον δρόμο, στη λεωφόρο, 
στην πόλη, στην ένδοξη χώρα. Οταν 
έφυγα αργά το βράδυ, η Αθήνα έμοια
ζε βουτηγμένη σε μια μακαριότητα - ή 
μήπως ήταν μια βουβή αγιότητα;

Ο γέροντας, άπαρτος στη μοναξιά 
του και στη λύπη του, μου φάνηκε εκεί 
στο βάθος μισός άνθρωπος και μισός 
μάρμαρο. Συγκατένευσα. Η Ιστορία 
έχει αρχίσει να τον παίρνει με το μέ
ρος της...

•  Κύριε Γλέζο, ανοίξατε ένα πελώριο θέμα, 
ένα εθνικό θέμα, θα 'λεγα, που ενώνει όμως 
όλους τους Ελληνες. Αυτό των γερμανικών ο
φειλών στην Ελλάδα και του κατοχικού δα
νείου. Είναι θέμα πολιτικό, κυρίως ηθικό, αλ
λά και θέμα μεγάλων συμβολισμών. Πού βρι
σκόμαστε σήμερα;

Βρισκόμαστε σε ένα κρίσιμο σημείο. Εχει διο
γκωθεί η αγανάκτηση και στην Ελλάδα και στη 
Γερμανία, αλλά ταυτόχρονα ξυπνά και ο υπό
λοιπος κόσμος. Στην Ελλάδα, πέρα από το Ε
θνικό Συμβούλιο που μέχρι σήμερα διακινού
σε το θέμα, γίνονται ανεξάρτητες κινήσεις ευ- 
ρείας σημασίας. Ανακάλυψα ότι στην εφη
μερίδα «Ηχώ των Τεχνικών» έχουν συλλεχθεί 
200.000 υπογραφές Ελλήνων πολιτών που ζη
τούν να προβεί η Ελλάδα στις απαραίτητες ε
νέργειες βάζοντας ξεκάθαρα το θέμα στη Γερ
μανία. Αρχισαν να δημιουργούνται αυτόνο
μες οργανώσεις για τη διεκδίκηση των οφει
λών της Γερμανίας προς την Ελλάδα. Στη Γερ
μανία μέχρι σήμερα υπήρχαν δύο ειδών κα
τηγορίες που αγωνίζονταν για το θέμα αυτό. 
Το κόμμα Die Unke και η ομάδα αντιφασιστών 
του Αμβούργου με την επωνυμία Αμβούργο - 
Δίστομο. Τώρα ζητάνε όλες οι μεγάλες γερμα
νικές πόλεις να πάρουν το όνομα ενός μαρτυ
ρικού ελληνικού χωριού που κάηκε από τους 
Γερμανούς. Το καινούργιο που έχει προστεθεί 
είναι οι διάσπαρτες φωνές σημαντικών προ
σωπικοτήτων σε όλη τη Γερμανία. Τα γερμα
νικά συνδικάτα ήρθαν και κατέθεσαν στεφά
νι στο μνημείο της Καισαριάνής. Δήλωσαν ό
τι είναι στο πλευρό μας. Το πιο σημαντικό απ' 
όλα είναι η αλλαγή στάσης του SPD, του σο
σιαλιστικού κόμματοςτης Γερμανίας. Μπορεί 
να το κάνει και για λόγους πολεμικής ενάντια 
στη Μέρκελ παραμονές εκλογών, αλλά το ου
σιώδες είναι ότι μέχρι χθες ήταν εναντίον μας 
και τώρα δεν είναι. Δεν βγαίνω να πω ότι άλ-

λαξε γνώμη. Μερικοί μου λένε «Μανώ
λη, μήπως η επίσκεψη του Ράιχενμπαχ 
έγινε για αυτόν τον λόγο;».

■  Αλήθεια, πώς ήταν αυτή η επίσκε
ψη, που μας αιφνιδίασε όλους;

Αυτό που μπορώ να σας πω είναι ότι 
ο Ράιχενμπαχ ήταν συγκλονισμένος. Ε
βλεπα έναν άνθρωπο απέναντι να συ- 
γκινείται απ' αυτά που άκουγε και προ
φανώς δεν τα γνώριζε.

V  Καλά όλα αυτά. Αυτό είναι ένα θέ
μα που συνεγείρει τους Ελληνες. Αλ
λά συμβαίνει το ίδιο με τον πολιτικό 
κόσμο και την κυβέρνηση, ή μήπως 
αδιαφορούν;

Απ'όλεςτιςσυναντήσειςπου έχω κά
νει μέχρι τώρα στο Κοινοβούλιο και από την 
προετοιμασία τηςεπίκαιρηςερώτησηςτου ΣΥ- 
ΡΙΖΑ που θα συζητηθεί στην Ολομέλεια, σε λί
γες ημέρεςδιαφαίνεται ότι θα υπάρξει ένα κοι
νό μέτωπο διεκδίκησης.

•  Γιατί μιλάτε συνεχώςγια «γερμανικές οφει
λές» και δεν χρησιμοποιείτε τον όρο«πολεμι- 
κές αποζημιώσεις»;

Γιατί ο όρος είναι αδόκιμος. Τι θα πει «πολεμι
κές αποζημιώσεις»; Αποζημιώσεις για τα κακά 
του πολέμου δεν υπάρχουν, δεν υπάρχει νό
μος ή κανόνας που να υποχρεώνει ένα κράτος 
να αποζημιώσει ένα άλλο, με ό,τι συνεπάγε
ται αυτό. Δηλαδή, για να σαςτο κάνω κατανο
ητό, ό,τι λάφυρα άρπαξε ο νικητής δεν μπορεί 
να τα επιστρέφει ποτέ, γιατί δεν υπάρχει διε
θνής νόμος για αυτό. Ο,τι σου κατάσχεσε ο νι
κητής πολεμικό υλικό ή αποθήκες τροφίμων, 
ούτε αυτό έχει υποχρέωση να το επιστρέφει. 
Είναι λεία πολέμου. Είναι λάθος η φράση «πο
λεμική αποζημίωση».

8  ΑνΤ αυτού, ποιος όρος είναι ο σωστός;
Προσπαθώ να επιβάλω τον όρο που έχω βρει: 
«Οφειλέςτης Γερμανίαςπροςτην Ελλάδα». Αυ-
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τές είναι δύο κατηγοριών: α) οφειλές προς το . 
Δημόσιο, β) οφειλές προς τους πολίτες. Οι ο- | 
φειλέςπροςτουςπολίτεςλέγονται«αποζημιώ- I 
σεις». Οι οφειλές προςτο Δημόσιο είναι τριών I 
κατηγοριών: α) αρχαιολογικοί θησαυροί, β) ε- I 
πανορθώσεις που προσδιόρισαν στο Παρίσι *  

οι 4 μεγάλεςδυνάμειςτο 1946, γ) το κατοχικό 1 
δάνειο. Εγώ ισχυρίζομαι ότι όλες οι άλλες χώ
ρες πλην της Ελλάδας πήραν τις οφειλέςτους 
απότουςΓερμανούς πήραν και αποζημιώσεις.
Ο Φλάισερ λέει ότι αυτό δεν είναι σωστό. Τι α
κριβώς έγινε; Οταν η Γερμανία καταλήφθηκε 
στρατιωτικά και πολιτικά, χωρίστηκε σε Ανατο
λική και Δυτική Γερμανία. Το Βερολίνο, επίσης 
χωρίστηκε σε τρειςτομείς. Οι 4 μεγάλεςχώρες 
πέσαν πάνω στη Γερμανία και άρπαξαν τα πά
ντα, δίχως να δίνουν λογαριασμό σε κανέναν. 
Κατέστρεψαν την οικονομία και αρπάζαν ό,τι 
θέλανε. Αρπάξανε! Οι άλλοι, όταν είδαν αυτές 
τιςφοβερέςαρπαγέςεπιστημόνων, αρχαιολογι
κών θησαυρών, πρώτων υλών, μπήξαντιςφω- 
νές. Ετσι πάρθηκε η απόφαση να γίνει μια δι
άσκεψη στην οποία θα καθοριζόταν τι πρέπει
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των οφειλών τηε Γερμανίαε»
έπαιξαν ο πρώ ην πρωθυπουργός και ο τότε πρόεδρος του Αρείου Πάγου Στέφανος Ματθίας

να πληρώσει η Γερμανία σε κάθε χώρα - και ό
χι μόνο η Γερμανία, αλλά όλες οι χώρες του ά
ξονα. Η Ουγγαρία, η Ρουμανία, η Βουλγαρία 
και η Φινλανδία. Μπορούμε να αποδείξουμε, 
ως απάντηση στον Φλάισερ, ότι όλες αυτές οι 
χώρεςεκπλήρωσαντιςυποχρεώσειςτους. Η Ι
ταλία και η Βουλγαρία πλήρωσαν στην Ελλάδα 
όσα τους καταλόγισαν. Η Γερμανία αυτοεξαι- 
ρέθηκε για την Ελλάδα, αλλά πλήρωσε για τις 
άλλεςχώρες. Καμιά, όμως χώρα δεν λεηλατή
θηκε όσο η Ελλάδα από τους καταχτητές. Γνω
ρίζω καλά τούτο: Ο Τίτο ζήτησε από τους Γερ- 
μανούςνα πάρει όσα τους καταλόγισαν, αλλά 
η Γιουγκοσλαβία δεν ήταν στο δυτικό στρατό
πεδο και η Γερμανία δεν έδινε τις οφειλές της. 
Τότε ο πανέξυπνοςΤίτο έκανε αυτό που δεν κά
ναμε εμείς οι Ελληνες. Πήρε ένα μεγάλο ποσό 
ως άτοκο δάνειο για 99 χρόνια. Το ίδιο συνέ
βη και με την Πολωνία, που πήρε και αυτή έ
να ποσό για 40 χρόνια με μηδαμινό επιτόκιο. 
Ο αντιπρόεδρος του Αρείου Πάγου Ιωάννης 
Παπανικολάου συνέταξε τώρα τον Απρίλιο πό
ρισμα για τιςνόμιμεςαξιώσειςτης Ελλάδας κα
τά της Γερμανίας σε σχέση με το κατοχικό δά
νειο. Καταρρίπτει τα γερμανικά επιχειρήμα
τα, όμως μέσα από το πόρισμα βγαίνει η με
γάλη αδράνεια των ελληνικών κυβερνήσεων. 
Ιδιαίτερη αναφορά γίνεται στον Κωνσταντίνο 
Καραμανλή, που τον Νοέμβριο του 1958, σε 
μια συνάντησή του με τον Γερμανό καγκελά
ριο Κόνραντ Αντενάουερ, όχι μόνο δεν έθεσε 
το θέμα των οφειλών της Γερμανίας και για το 
κατοχικό δάνειο, αλλά ζήτησε δάνειο για την 
Ελλάδα με επαχθείς όρους.

81 Κύριε Γλέζο, κρατώ στα χέρια μου το συ
νταρακτικό πόρισμα του αντιπροέδρου του 
Αρείου Πάγου ε.τ. Ιωάννη Παπανικολάου 
για τις νόμιμες αξιώσεις της Ελλάδας κατά 
της Γερμανίας από τη σύμβαση του κατοχι
κού δανείου. Θέλω να έρθω κατευθείαν στο 
πολιτικό του σκέλος. Για το τι έκαναν όλες οι 
μεταπολεμικές ελληνικές κυβερνήσεις πάνω 
στο ζήτημα αυτό. Γνωρίζω ότι το έτος 1965 ο 
Ανδρέας Παπανδρέου, εξουσιοδοτημένος α
πό την κυβέρνηση του Γεωργίου Παπανδρέ
ου, έθεσε και πάλι το θέμα για τις νόμιμες α- 
ξιώσειςτηςχώραςαπότο 
κατοχικό δάνειο. Το ίδιο 
έγινε το 1966 στις ελλη- 
νογερμανι κές συνομιλίες 
στην Αθήνα. Το 19/4, α
πό τον διοικητή της Τρά
πεζας της Ελλάδος, Ξενο- 
φώντα Ζολώτα. Και τέ
λος, όπως λέει πάντα ο 
κ. Παπανικολάου, στις 
18/04/1991 οτότεΥΠΕΞ 
της Ελλάδας Αντώνης Σαμαράς έθεσε το θέ
μα ανεπίσημα, προφορικά, προς τον Γερμα
νό ομόλογό του. Σας ερωτώ: οι κατοπινές κυ
βερνήσεις Σημίτη, Καραμανλή, Γιώργου Πα
πανδρέου τι έκαναν;

Κατά τη δική μου γνώμη, ο νεκροθάφτης των 
οφειλών της Γερμανίας προς την Ελλάδα είναι 
ο Κώστας Σημίτης. Ο νεκροθάφτης έτσι να το 
γράψεις. Η υπόθεση μετοΔίστομοείναιχαρα- 
κτηριστική.Το πρωτοβάθμιο δικαστήριο πήρε 
απόφαση υπέρ των θυμάτων του Διστόμου. 
Το Εφετείο επικύρωσε την απόφαση. Ο Αρει- 
ος Πάγος επικύρωσε την απόφαση με συντρι
πτική πλειοψηφία και μειοψήφησε ο πρόεδρος 
του Αρείου Πάγου, που ήταν ο Στέφανος Ματ-

ΕΛΠΙΔΑ
«Ολοι οι δικη
γόροι που έχω 
ρωτήσει κοι 
ασχολούνται με 
το διεθνή θέματα 
λένε ότι αυτή η 
υπόθεση μπορεί 
να κερδηθεί το 
πολύ σε είκοσι 
ημέρες.Η Γερ
μανία μονομερώς 
δεν θα το θελήσει 
αυτό. Εχει μαζί 
της το γεγονός 
της ακροτελεύτι
ας παραγράφου 
που έβαλε στο 
μνημόνιο, εκεί 
όπου οναφέρε- 
ται ότι κανένας 
συμψηφισμός 
δεν χωρεί, και 
έχει ένα δεύτερο 
γεγονός, ότι δεν 
υπέγραψε ποτέ 
σύμφωνο ειρήνης 
με την Ελλάδα»

θίας. Η κυβέρνηση Σημίτη, για να το ανατρέ
ψει, ηροέβη στις εξής ενέργειες Παρέτεινε για 
δύο χρόνια τη θητεία του Ματθία και ο Ματθί
ας παραβιάζονταςτουςθεσμικούςκανόνεςτου 
Αρείου Πάγου, όντας επικεφαλής μιας επιτρο
πής πήρε αφορμή από μία αίτηση ενός πολί

τη και, αντί να εφαρμό
σει την απόφαση του Α
ρείου Πάγου, την οδήγη
σε προςτο Ειδικό Δικα
στήριο. Εδώ τώρα είναι 
το φοβερό, πρόσεξε, το 
φοβερό έγκλημα εναντί
ον της Δικαιοσύνης Το 
Ειδικό Δικαστήριο με
λετάει αποφάσεις δύο 
δικαστηρίων διαφορε

τικών. Εάν δηλαδή ένα δικαστήριο για ένα θέ
μα έχει πάρει μια απόφαση «άλφα» και για το 
ίδιο περίπου θέμα ένα άλλο δικαστήριο έχει 
πάρει μια απόφαση διαφορετική, καλείται να 
πει ποιο από τα δύο δικαστήρια έχει δίκιο. Πο
τέ δεν έχει κληθείτο Ειδικό Δικαστήριο να δικά
σει την άποψη της μειοψηφίας σε μια υπόθε
ση. Η άποψη της μειοψηφίας δικάζεται με τον 
κανονικό διαδικαστικό δικανικότρόπο. Αλλά υ
πάρχει και ένα άλλο σοβαρό περιστατικό που 
συνέβη στην έκθεση βιβλίου της Φρανκφούρ
της. Με κάλεσαν να μιλήσω ως πρόεδρος των 
βιβλιοπωλών - βιβλιοεκδοτών. Μια βραδιά α
πό όλες ήταν αφιερωμένη στις οφειλέςτης Γερ
μανίας. Θα ήμουν ο εισηγητής. Καλέσαμε την

Ελένη Αρβελέρ και οργανώσαμε πώς θα γίνει 
αυτή η δουλειά. Στη συνάντηση αυτή είχε έρ
θει και οτότε Πρόεδρος της Δημοκρατίας Κω- 
στής Στεφανόπουλος. Είχα καλέσει και τον φί
λο μου Βάσο Μαθιόπουλο, που μου είπε αιφ
νιδιαστικά: «Μανώλη, καλύτερα μόνο να χαιρε
τήσεις και όχι να είσαι εισηγητής στο θέμα αυ
τό». Του λέω: «Βάσο, τι είναι αυτά τα καινούρ
για;». Οντως ο Μαθιόπουλος με κάλεσε στο 
βήμα να χαιρετήσω. Ανέβηκα στο βήμα, είπα 
«καλησπέρα σας» και κατέβηκα. Εγινε σάλος ο 
κόσμος πετάχτηκε όρθιος. Τι πιστεύω ότι έγινε 
στο παρασκήνιο; Ηταν εκεί ο αδελφόςτου Ση
μίτη που έπιασε ένα σημαίνον ελληνικό πρό
σωπο και ζήτησε να εξοβελιστώ και να μην εί
μαι εισηγητής για το θέμα αυτό.

V  Κύριε Γλέζο, το βιβλίο που έχετε γράψει 
για τις οφειλές της Γερμανίας στην Ελλάδα έ
χει έναν τίτλο ιδιαίτερο: «Και ένα μάρκο να ή
ταν». Καταλαβαίνω ότι θέλετε να δικαιωθού
με, ηθικά κυρίως. Πιστεύετε ότι μπορούμε να 
φτάσουμε εκεί;

Με την επίκαιρη επερώτησή μας δίνουμε τη 
δυνατότητα στην κυβέρνηση, χωρίς πίεση, να 
θέσει το θέμα. Οφείλουμε όλες οι δυνάμεις 
και μέσα στη Βουλή και οι εξωκοινοβουλευτι
κές δυνάμεις να ενωθούμε σε ένα μέτωπο δι
εκδίκησης των οφειλών. Μπορεί ο καθένας να 
έχει κάνει κάτι για το ζήτημα αυτό -δεν τ' αμφι
σβητώ- αλλά τώρα πρέπει να ενωθούμε για να 
μονοιάσουμε. Ολα θα εξαρτηθούναπότη δια
κομματική επιτροπή που θα σχηματιστεί και α

πάτη βούληση της κυβέρνησης, θέλει να προ
χωρήσει η κυβέρνηση ή όχι; Και αν θέλει και ο 
Σαμαράς θα βρει την ομόλογό του, την κυρία 
Μέρκελ και θα της πει: «Εμείς δεν θέλουμε να 
πιάσουμετη Γερμανία από τον λαιμό, όπωςε- 
σείς μαςέχετε πιάσει από τον λαιμό. Θέλουμε 
να έρθουμε σε κάποια συνεννόηση». Αντο κά
νει αυτό η κυβέρνηση, που μέχρι σήμερα δεν 
έχει γίνει, ναι, πιστεύω ότι η Γερμανία θα πει 
«ναι», θα ψάξει κάποιο έδαφος συνεννόησης. 
Αν παρ' ελπίδα πει «όχι», θα πρέπει να γνωρί
ζει ότι μέσα σε 25 ημέρες αν προσφύγουμε 
στα διεθνή δικαστήρια, θα κερδίσουμε την υ
πόθεση. Ολοι οι δικηγόροι που έχω ρωτήσει και 
ασχολούνται μετά διεθνή θέματα λένε ότι αυ
τή η υπόθεση μπορεί να κερδηθεί το πολύ σε 
είκοσι ημέρες. Η Γερμανία μονομερώς δεν θα 
το θελήσει αυτό. Εχει μαζίτηςτο γεγονόςτηςα- 
κροτελεύτιας πα ραγράφου που έβαλε στο μνη
μόνιο, εκεί όπου αναφέρεται ότι κανένας συμ
ψηφισμός δεν χωρεί, και έχει ένα δεύτερο γε
γονός ότι δεν υπέγραψε ποτέ σύμφωνο ειρή-

«Προτείνω ία ΕίΪΓΐηνόπου- 
Αα να σπουδάζουν στη 
Γερμανία και ία έξοδα διαμο- 
νήΞ - δ ΐα χ ρ θ φ ή 5  - σπουδών 
να τα αναΠάβει η Γερμανία»

νης με την Ελλάδα. Εχουν υπογράψει συνθή
κη μη εμπόλεμης κατάστασης. Προτείνω ιδέ
ες  π.χ. όλες οι γερμανικές εταιρείες που έχουν 
κατασκευάσει έργα στην Ελλάδα να αναλάβει 
η κυβέρνηση της Γερμανίας να τις πληρώσει, 
έναντι των οφειλώντηςπροςτην Ελλάδα. Προ
τείνω τα Ελληνόπουλα να έρχονται να σπουδά
ζουν στη Γερμανία και τα έξοδα διαμονής - δι
ατροφής - σπουδών να τα αναλάβει η Γερμα
νία, έναντι των γερμανικών οφειλών. Είναι αυ
τό μίσος Το αντίθετο λέω. Μπορούμε να βρού- 
μετοντρόπο να διευθετηθείτο θέμα αυτό. Δεν 
σημαίνει συμψηφισμό με αυτά που οφείλει η 
Ελλάδα, άλλο είναι αυτό το θέμα.

Μ  Μπορεί, κατά τη γνώμη σας, ο Κάρολος Πα- 
πούλιας να διαδραματίσει κάποιο ρόλο; 

Αυτό που μπορώ να πω απερίφραστα είναι ό
τι οσάκις ζητήθηκε βοήθεια από τον Πρόεδρο 
τηςΔημοκρατίαςστάθηκε στο πλευρό μας. Πά
ντοτε ερχόταν στις εκδηλώσεις μας και σε κά
ποια απ' αυτές έχει μιλήσει και έχει ταχθεί ανε
πιφύλακτα στο πλευρό μας. Τι άλλο μπορεί να 
κάνει δεν μπορώ να το ξέρω. Πιστεύω ότι θα 
σταθεί και στη συνέχεια.

81 Ενας κυνικός Γερμανός ίσως θα σας έλεγε: 
«Σας χρώσταγε ο Χίτλερ, δεν σας χρωστάει η 
Μέρκελ». Τι θα του απαντούσατε;

Και ένα μάρκο να ήταν, οφείλει να πληρώσει 
για να μην επαναληφθούν παρόμοια ανοσι
ουργήματα. Γιατί όλοι οι άλλοι πήραν τις οφει
λές και γιατί όχι η Ελλάδα; Πού είναι η Δικαιο
σύνη; Δύο μέτρα και δύο σταθμά στην πιο λε
ηλατημένη χώρα; Δεν θέλουν να πληρώσει ο 
γερμανικός λαός αλλά οι βιομηχανίες και το 
Δημόσιο, όπως έγινε με τους ομήρους.

συνέχεια στη σελ. 28

ΠΑΡΑΔΕΙΓΜΑ
«Και ένα μάρκο να ήταν, ο
φείλει να πληρώσει η Γερμα- 
νία για να μην επαναληφθούν 
παρόμοια ανοσιουργήματα»
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ΠΟΛΙΤΙΚΗ Συνέντευξη

συνέχεια από τη σελ. 27

Σ το πλαίσιο της συνεντεύξεως που παρα
χώρησε στη Real news ο Μανώλης Γλέ- 
ζος για το κορυφαίο θέμα των οφειλών 

της Γερμανίας προς την Ελλάδα, αναπόφευκτο 
ήταν να περάσουμε και στην αιχμή της πολιτι
κής επικαιρότητας.

β  Κύριε Γλέζο, φαντάζει ουτοπία να μιλά
ει κανείς για την ενότητα της Αριστερός. Υ
πάρχει πιθανότητα να γίνει κάτι;

Εχω δύο απαντήσεις. Η πρώτη απάντηση: 
Πριν γίνει η βάρκα, υπήρχε βάρκα; Πριν γί
νει αεροπλάνο, υπήρχε αεροπλάνο; Πριν γί
νει υποβρύχιο, υπήρχε υποβρύχιο; Ολα αυ
τά δεν ήταν ουτοπία προηγουμένως; Πέρα 
όμως από αυτά, το αίτημά μας, το αίτημα 
του ΣΥΡΙΖΑ, είναι ο λαός στην εξουσία. Από 
την ομηρική εποχή, από την κλασική εποχή, 
από τα χρόνια της ανάτασης του ελληνικού 
έθνους στα χρόνια της οθωμανικής υ ποδού- 
λωσης. Ο ελληνικόςλαός αν συνήλθε, συνήλ
θε επειδή εφάρμοσε την άμεση δημοκρατία, 
την εξουσία του λαού. Ξέρω ότι υπάρχουν 
πάρα πολλές δυσκολίες, ξέρω ότι κυριαρχεί 
η ιδεολογία του σωσία, η ιδεολογία του αρ
χηγού, η ιδεολογία του σωτήρα, όλα αυτά 
είναι ξεπερασμένα. Εγώ λέω το απλό, υπάρ
χει μια αλληλουχία λέξεων, η οποία λέει: πό
λις πολίτης, πολιτική, πολιτισμός. Νοηματι
κά, όταν σε μια πόλη οι πολίτες ασκούν οι ί
διοι πολιτική, το παραγόμενο αποτέλεσμα 
είναι ο πολιτισμός. Εάν αναθέτουν σε άλλον 
την άσκηση της εξουσίας και της πολιτικής, 
τότε δεν θα έχουμε πολιτισμό, αυτό είναι το 
σύμπλεγμα. Θέλω να πω κάτι. Νομίζω πρέ
πει να το τονίσεις όσο μπορείς.
Η Δύση είδε ότι ο ελληνικός πολιτισμός υπήρ
ξε, γιατί υπήρξαν αυτά τα πράγματα, και εί
πε και αυτή να προσφέρει κάτι. Να μας δώ
σει, αλλά να μην ξεφεύγει από το «πολ-». 
Την police, το όργανο καταστολής όσων α
ντιδρούν στην εξουσία. Αυτό μας ηροσέφε- 
ρε η Δύση. Αλλά το «πολ-» στους αρχαίους 
ήταν άλλο πράγμα. Αυτός που δεν συμμε
τείχε στην πόλη, ο άπολις δηλαδή, σύμφω
να μετουςνόμουςτου Σόλωνα, εξοστρακιζό- 
ταν. Πολύ σκληρό πράγμα. Δεν συμμετέχεις 
στην πόλη, πήγαινε σε άλλη πόλη να συμμε
τέχεις. Δεν έχεις θέση εδώ... Αρα, συμμετεί
χαν όλοι οι πολίτες και όλοι ασκούσανε πο
λιτική. Ολα αυτά δεν είχαν καμία σχέση με 
το police.

•  Αυτή η Βαβέλ που υπάρχει, γιατί υπάρχει 
στον ΣΥΡΙΖΑ, μην το αρνηθείτε, πού οδηγεί; 
Εμένα με τρομάζει εάνδιαψευστούνοι ελπί
δες που έχει στηρίξει ένα μεγάλο μέρος του 
ελληνικού λαού στον ΣΥΡΙΖΑ...

Εμείς ζητάμε από τον λαό να μας εμπιστευ- 
θεί με τη ρητή δέσμευση ότι θα τον φέρου
με στην εξουσία. Τον λαό θα φέρουμε στην 
εξουσία, όχι τον εαυτό μας.

■  Δεν είστε όμως όλοι ίδιοι...
Στο πρόγραμμά μαςείναι ρητά καταγραμμέ
να αυτά. Το είδε ο λαός και μας ψήφισε. Ο
πως είδε και κάτι άλλο. Μας συκοφάντησαν 
ότι έχουμε πολλές συνιστώσες και τιςέβγαλαν 
στη φόρα και είπαντου καθενόςτην ιστορία 
ως στοιχείο εναντίον μας. Δηλαδή, έβγαλαν 
στη φόρα τη διαφορετικότητά μας. Μα εκεί 
έγκειται η δική μας ζωοποιός δύναμη.
Εάν πρόκειται να είμαστε ένα μονολιθικό 
κόμμα, τότε είμαστε άχρηστοι. Θα επανα
λάβουμε την ιστορία του παρελθόντος ως 
φάρσα. Εμείς κάνουμε πραγματική επανά-

ΥΠΟΥΡΓΕΙΑ
«Κατά τη γνώμη 
μου, μόνο δυόμισι 
υπουργείο έπρεπε 
να έχουμε. Το 
υπουργείο Εξω
τερικών, λόγω 
των συνθηκών 
που υπάρχουν, 
το υπουργείο 
Εθνικής Αμυνας, 
και το μισό είναι 
το υπουργείο 
Συγκοινωνιών»

στάση. Η δική μας ύπαρξη στηρίζεται στη διαφορετικότητα των απόψε
ων. Και σήμερα, στη Βουλή, στο νομοσχέδιο για τη ναυτιλία μας έλεγαν 
τι προτείνετε; Δεν έχετε πρόταση. Λέω: Εμείς έχουμε πρόταση, αλλά το 
θέμα δεν είναι να εφαρμόσουμε τη δική μας πρόταση. Το θέμα είναι ό
τι πρέπει να εφαρμοστεί αυτό που θα συναποφασίσουμε όλοι. Και επει
δή μιλάμε για το νομοσχέδιο της αυτοδιοίκησης, λέμε: Θα ληφθούν υ
πόψη οι ναυτεργάτες, που αυτούς εξυπηρετεί η ναυτιλία, ο τοπικός πλη
θυσμός, και πρέπει να ληφθεί υπόψη και το κράτος. Να λάβουμε υπό
ψη μας και τους εφοπλιστές; Αλλοι λένε «ναι», άλλοι λένε «όχι». Το θέμα 
είναι ότι στον Β' Παγκόσμιο Πόλεμο οι εφοπλιστές έχασαν τα καράβια 
τους, αλλά τα πήραν όλα πίσω. Πήραν όλα τα liberties πίσω. Οι ζωές, ό
μως, των ναυτεργατών που χάθηκαν δεν ήρθαν πίσω. Θα εφαρμόσου
με τη δική μας πρόταση και αν πάρουμε την πλειοψηφία πάλι θα ζητή
σουμε συνεργασία.
Επιμένω ότι ο ελληνικός λαός, ένα μέρος του δηλαδή, σας θεωρεί 

την τελευταία του ελπίδα. Καταλαβαίνετε πόσες ευθύνες έχετε εάν αυ
τή η ελπίδα διαψευστεί;

ΓΙΑ ΤΙΣ ΣΥΝΕΡΓΑΣΙΕΣ

«Εγώ δεν αποκΑείω κανέναν»
Δεν μπορώ να φανταστώ πώς 

μια πολιτική δύναμη συνεργασί
ας μπορεί να είναι οι Ανεξάρτητοι 
Ελληνες, με τους οποίους σας χω
ρίζει άβυσσος...

Εγώ δεν αποκλείω κανέναν. Εάν 
όλοι μαζί συμφωνήσουμε σε κά

τι που πρέπει να γίνει, γιατί θα τον 
αποκλείσω από σύμμαχο; Οπως 
λέμε και στο θέμα των οφειλών της 
Γ ερμανίας, χρειαζόμαστε ένα μέ
τωπο με το οποίο μπορεί αύριο να 
συμφωνήσουμε. Παραδείγματος 
χάριν, το ΚΚΕ.

Το καταλαβαίνουμε, το κατανοούμε και για 
αυτό εμείς λέμε στον ελληνικό λαό «δεν θα σε 
ξεγελάσουμε». Του λέμε ότι «θα σε φέρουμε 
στην εξουσία». Δηλαδή, όταν λέω θα τον φέ
ρουμε στην εξουσία, θα καταργήσουμε τον 
«Καποδίστρια» και τον «Καλλικράτη» και θα 
δώσουμε στον λαό την ουσιαστική του αξία. 
Λένε, λοιπόν, μερικοί πωςαυτό μπορεί να γί
νει μόνο σε έναν μικρό τόπο. Πώς θα γίνει 
σε έναν μεγάλο; Λέω, όταν αφαιρέσειςτο δι
καίωμα από το κράτος να αποφασίζει για σέ
να, έρχεται όλη η εξουσία σε σένα. Γιατί να 
αποφασίζει το κεντρικό κράτος πού θα γίνει 
ο δρόμος σου; Μέσα στο χωριό σου, μέσα 
στην πόλη σου εσύ θα αποφασίζεις. Κατά τη 
γνώμη μου, μόνο δυόμισι υπουργεία έπρε
πε να έχουμε. Το υπουργείο Εξωτερικών, λό
γω των συνθηκών που υπάρχουν, το υπουρ
γείο Εθνικής Αμυνας, και το μισό είναι το υ
πουργείο Συγκοινωνιών, διότι ένα μέρος στις 
συγκοινωνίεςχρειάζεται να είναι πανελλήνιο 
και ένα άλλο τοπικό. Για ποιο λόγο να υπάρ
χουν τα υπόλοιπα;

■ Συλλαμβάνω το ατομικό σας όραμα. Υ
ποκλίνομαι. Το αγαπώ, το σέβομαι, με έ
χει επηρεάσει. Δεν αντιλαμβάνομαι το ο
μαδικό πνεύμα με το οποίο ο ΣΥΡΙΖΑ μπο
ρεί να κάνει όλα αυτά τα πράγματα, την ώ
ρα που δεν μπορεί να έχει συμμάχους από 
την Αριστερά. Ούτε καν μπορεί να στρέψει 
το κεφάλι του προς τον σοσιαλιστικό χώ
ρο. Τι θα κάνετε;

Είναι λάθος αυτό και θα σας το εξηγήσω α
μέσως από την Ιστορία. Είμαστε πέντε τα ι
δρυτικά μέλη του ΣΥΡΙΖΑ και γίναμε τώρα 
18. Πού βρεθήκαμε οι 18; Απλούστατα, άλ
λες συνιστώσες προστέθηκαν και οι άλλες 
συνιστώσες εκφράζουν διαφορετικές πολι
τικές δυνάμεις.

V  Πώς σας φάνηκαν οι εξελίξεις στο ΚΚΕ;
Το μόνο σχόλιό μου είναι «περιμένω να δω». 
Το ΚΚΕ λέει «δεν μπορώ να συνεργαστώ μα
ζί σας» και προβάλλει δύο λόγους: Ο πρώ
τος είναι ότι δεν μπορώ να συνεργαστώ με 
τον Συνασπισμό, διότι ήταν αυτοί που φύ
γανε από το κόμμα. Αλλά εμείς είμαστε ΣΥ- 
ΡΙΖΑ, δεν είμαστε Συνασπισμός. Και η ύπαρ
ξη των συνιστωσών αποδεικνύει, στην πρά
ξη, πως δεν θέλουμε να διαλυθεί αυτός που 
συνεργάζεται μαζί μας. Το δεύτερο είναι ό
τι το ΚΚΕ επιμένει να φύγουμε από την Ευ
ρωπαϊκή Ενωση. Η απάντηση η δική μου εί
ναι συγκεκριμένη. Οσο είστε εσείς εναντίον 
των αποφάσεωντου διευθυντηρίου της Ε.Ε., 
τόσο είμαστε και εμείς. Μπορώ να αποδεί
ξω ότι είμαστε περισσότερο από όσο εσείς 
εναντίον των αποφάσεων της Κομισιόν. Αλ
λά δεν μπορώ να φύγω από την Ευρωπαϊ
κή Ενωση, όπως δεν μπορώ να φύγω από 
την Ελλάδα. Με τη λογική του ΚΚΕ, θα έπρε
πε να ζητήσει να φύγει από την Ελλάδα. Δεν 
αναγνωρίζει το ΚΚΕ ότι είμαστε στην Ευρώ
πη; Δεν είδα κανένα κομμουνιστικό κόμμα, 
παρόλη την αντίθεση που έχει και μετο Συμ
βούλιο Ασφαλείας και με τον ΟΗΕ, να φεύγει 
απότονΟΗΕ. Με την ίδια λογική θα έπρεπε 
να λένε να φύγουμε και από τον ΟΗΕ. Συνε
πώς είναι πρόσχημα. Πού είναι οι διαφορές 
μας; Πάρτε από το νομοσχέδιο που ψηφίστη
κε στη Βουλή τους λόγους του ΚΚΕ και τους 
δικούς μας. Ποια είναι η διαφορά; Να δού
με αυτά που μας ενώνουν. Σήμερα στην ο
μιλία μου τίμησα τους Ελληνες ναυτεργάτες 
που προσφέρθηκαν πρώτοι και μόνο αυτοί 
να μεταφέρουν με τα καράβια τα εφόδια α
πό τις Η Π A στην Αγγλία και στη Σοβιετική Ε
νωση. Και τίμησα και τονΤατάκη, που τον 
βασανίσανε και τον σκοτώσανε στο Μακρο- 
νήσι, καιτονΑμπατιέλο και τον Καλούδη και 
τον Ρεμπούτσικα και όλους τους άλλους φί
λους που τους γνώρισα προσωπικά στιςφυ- 
λακές που ήμασταν μαζί.
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